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Задание на 21.03.2020

Тема занятия: Самая старая железная дорога в России. The oldest railway in Russia. Косвенная речь
Задание 1. Переведите текст с русского на английский. Translate the sentences given below from Russian into English.
1) Машины заменили тяжёлый ручной труд строителей железных дорог. 2) Срок службы бетонных шпал – 40-50 лет. 3) Первые вагонеточные пути использовались на шахтах [a mine] для перевозки угля [coal]. 4) В России первое самоходное транспортное средство было изобретено И.П. Кулибиным в 18 веке. 5) Реактивные двигатели работают на керосине [kerosene]. 6) Первый паровоз отца и сына Черепановых имел четыре колеса, два из которых были ведущими. 7) Деревянные рельсы были недолговечными [short-lived], поэтому их сначала заменили чугунными, а затем стальными. 8) Существуют различные типы двигателей внутреннего сгорания: такие как дизельный, бензиновый, электрический, реактивный. 9) С изобретением парового двигателя начался новый этап [stage] в развитии транспорта. 10) Люди накопили большой опыт в сооружении мостов и виадуков.

Задание 2 Переведите слова с русского на английский.  Translate the words given in the box into English.
 бетонный двигатель замена из-за изобретение конструкция мощный пар паровой двигатель проходить срок службы считать топливо тянуть транспортное средство шпала энергия
Заполните пропуски подходящими по смыслу словами. Fill in the blanks with the appropriate words.

1) Modern locomotives can ___ the trains of 6,000 tons and heavier. 2) ___ of the old engine will take two hours. 3) In the USA the use of electric ___ in transportation began in 1887. 4) Rudolf Diesel designed ___ which was one of the greatest ___ of the 20th century. 5) In Britain wooden sleepers last about twenty years, whereas the ___ of a wooden sleeper in India is fifteen years. 6) At 100° С water is converted into ___. 7) They had to ___ rather a long distance on foot. 8) This ___ machine is operated by one person. 9) Many old ____ can be seen in the museum of transport. 10) At first coal gas was used as ___ for diesel engines. 11) Steel ___ first appeared in Europe in 1868, mainly ___ the shortage of durable wood in some countries. 12) We couldn’t start the ___ of the car at –30°C. 13) The invention of ___ started the first industrial revolution. 14) The engineers ___ that the main drawback of the new ___ is its high cost. 15) ___ sleepers last long because this material is not subjected to corrosion.
Задание 3 Переведите письменно тексты. Translate the following texts: (a) from Russian into English and (b) from English into Russian (do it in written form).
(a) НАЧАЛО СТРОИТЕЛЬСТВА ЖЕЛЕЗНЫХ ДОРОГ В РОССИИ
Строительство железных дорог в России началось во второй половине 18 века. Первые вагонеточные пути были проложены на Урале. Они использовались для перевозки угля с шахт на Колывано-Воскресенский завод (Kolyvano-Voskresensk Works). Как рельсы, так и шпалы были сделаны из дерева. Уголь перевозили в деревянных тележках (a wooden hand-cart), которые назывались «собаками», потому что скрип несмазанных колёс (the creak of unlubricated wheels) был похож на визг (a squeal) собаки. Следует упомянуть, что тележки приводились в движение водяным колесом, в то время как в Европе основной движущей силой был ручной труд.

Такие русские изобретатели, как А.С. Ярцев, отец и сын Фроловы, сыграли важную роль в истории строительства железных дорог. Ярцев предложил заменить деревянные рельсы чугунными и в 1788 году построил первую «чугунку» на артиллерийском заводе (Gun Works) в Петрозаводске. 30 лет спустя другая железная дорога с чугунными рельсами была проложена в Алтайских горах инженером Фроловым. Её длина была 2 км. Железная дорога приводилась в движение лошадьми. Следует заметить, что лошади заменили (труд) около 500 рабочих. Следующий этап в истории железнодорожного транспорта в России начался с изобретения парового двигателя. Он был изобретён И.И. Ползуновым, а отец и сын Черепановы построили первый паровоз. Он двигался со скоростью 13-16 км в час и мог перевозить 3.3 т грузов и 40 пассажиров. Первый паровоз был испытан в Нижнем Тагиле. Л.Гумилёвский писал в своей книге «Русские инженеры»:  Нижнетагильскую железную дорогу, сооружённую русскими мастерами, из русских материалов, по проекту русских изобретателей следует считать (should be considered) первой русской железной дорогой».

(b) THE OLDEST RAILWAY IN RUSSIA

The St.Petersburg–Moscow mainline is considered to be the oldest and the most outstanding railway in Russia.

In the thirties of the 19th century much was spoken about the necessity of its construction and various projects were proposed by Pravdin, Safonov, Muravjov, Abaza, but all of them were rejected. In June 1839, the professors of the Moscow Engineering Institute P.P.Melnikov and N.O. Kraft were sent to the USA for the purpose of studying experience gained by the Americans in constructing and operating the railways. Melnikov's report about the results of their trip laid down the basis of the future railway project.

According to this project «chugunka» was planned as a double-track line, 664 km long, with the 5 feet gauge (now the standard), steam powered. The speed of passenger and freight trains was supposed to be 34.4 km/h and 16 km/h respectively. The construction began in 1843 and lasted 8 years. From the very beginning the 
kilometers of track were laid down through forests and marshes, many rivers were crossed. It should be noted that the line is virtually straight and level. 185 bridges and 19 viaducts were built to make the line as straight as possible. There is a legend that the route of the railway was chosen by the tsar Nikolay I, who took the map and the ruler, drew a straight line between the two cities on the map and ordered this line to be the route of the railway. But the fact is that the construction of the line was preceded by long and thorough surveying work, a great part of which was done by P.P.Melnikov himself.

All the component parts of the track, bridges and viaducts were produced at Russian plants by using only domestic materials, including timber for sleepers and cast iron for rails. One has to give credit [нужно отдать должное] to the first railway builders, who laid the track in extremely difficult conditions. They worked from dawn till sunset, often in water up to their knees and their main tools were spades and axes. P.P. Melnikov proposed to mechanize the railway construction, but his idea was not backed up because it required a lot of expenses., Nevertheless, four excavators were bought in the USA on Melnikov's recommendation. It is interesting to note that at that time there were only seven excavators in the world. The other three ones were operated in the USA and Great Britain.

The railway was officially opened for public traffic on November 1, 1851. The first train departed from St.Petersburg at 11.15 and arrived in Moscow 21 hours 45 minutes later. There were 17 passengers in the first-class cars, 63 – in the second-class cars and 112 – in the third-class cars. The speed of the first trains was 40 km/h but two years later it was increased up to 60 km/h. It was the world's record in the speed of passenger trains. It should be added that the Alexander Engineering Works was established in St. Petersburg to provide this railway with locomotives and cars.
Задание 4 Прочитайте тексты a), b). Выпишите слова в словарь профессиональных терминов. Ответьте на вопросы после текста по заданию 5.

Задание 5 Ответьте письменно на следующие вопросы. Answer the following questions.

1) When were the first projects of the railway construction proposed? 
2) Why was it necessary to connect the two capitals in Russia? 
3) Whose project of construction was accepted? 
4) Why were Melnikov and Kraft sent to America? 
5) When did the construction begin? 
6) How long did the construction last? 
7) Why was it difficult to build the railway? 
8) What was built to make the line as straight as possible? 
9) Is there any legend about the construction? 
10) What were the rails and sleepers made of? 
11) What equipment was used for the construction? 
12) What was done to facilitate the workers' labor? 
13) When was the railway officially opened for public traffic? 
14) What time did the first train depart from St. Petersburg and arrive in Moscow? 
15) How many passengers were there in the first train? 
16) What was its speed? 
17) What plant was established to provide this railway with rolling stock?
Задание 6 Изучите тему «Косвенная речь». Выполните задание.
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Direct Speech Bob said, “l am learning
Spanish.”

Reported Speech Bob said (that) he was learning
Spanish.
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Согласование времен при переводе из прямой речи в косвенную. 
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Direct Speech

Tom said to the boys, “Who has
tickets for “Hamlet”? (Present Simple)

Reported Speech

Tom asked the boys who had
tickets for “Hamlet”. (Past Simple)
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Direct Speech

Mary said, “I will do it after my arrival”.
(Future Simple)

Reported Speech

Mary said (that) she would do it after her
arrival”. (Future-in-the-Past Simple)
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Direct Speech

Sam said, “He didn’t get on with his stepma”.
(Past Simple)

Reported Speech

Sam said (that) he hadn’t got on with his
stepma.

» (Past Perfect)
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Direct Speech

She said, "I left Natalie a message an
hour ago”.

Reported Speech

She said (that) she had left Natalie a
message an hour before”.





[image: image10.png]Direct Speech
The boyfriend said, “Take this book,
please”.

Reported Speech

The boyfriend asked her girl to take
that book.




Задание 7 Переведите повествовательные предложения в косвенную речь.
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“Iam planning to go to Kenya,” Sally said.
«We have gone on holiday,» Mary said

«They lived in a camp when they were on holiday,» He said
«My mother usually goes shopping on Saturday,” the girl
said.

«Mike will do this exercise later,» mother said

“My sister is ready to go” Helen said.

«Nicky went home early yesterday,» He said |




Домашнее задание. Продолжаем работу над индивидуальным заданием.
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